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Wiadomości z kraju
Дорогие друзья!
Поздравляю Вас 

со светлым праздником  
Passover & Easter!

Счастья Вам,  
благополучия и процветания!

Happy Happy 
PassoverPassover

Michael MatlisMichael Matlis
Broker/OwnerBroker/Owner

111 Buck Road Unit 300 Suite 6 Huntingdon Valley, PA 19006111 Buck Road Unit 300 Suite 6 Huntingdon Valley, PA 19006

Светлой  Светлой  
Пасхи!Пасхи!

The Name You can Trust!The Name You can Trust!
Experts in the local market!Experts in the local market!

215-529-8004 Office215-529-8004 Office
215-529-8003 Fax215-529-8003 Fax
215-915-1423 cell215-915-1423 cell

m.matlism.matlis@@verizon.netverizon.net
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам.  
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION:  LEVY LAW LLC is ATTENTION:  LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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ANDRZEJ DUDA KRYTYCZNIE 
O ŻELAZNEJ KOPULE NAD EUROPĄ:  

TO PROJEKT NIEMIECKI
- Myśmy do tej pory nie rozważali przystąpienia do 

projektu, ponieważ realizujemy swój - powiedział Andrzej 
Duda, odnosząc się do propozycji budowy Żelaznej Kopuły 
nad Europą. Prezydent podkreślił, że Polska współpracuje 
ze Stanami Zjednoczonymi i Wielką Brytanią, a tworzony 
projekt opiera się na systemie Patriot oraz na sprzęcie 
wyprodukowanym przez polski przemysł zbrojeniowy. 

Prezydent w czasie konferencji prasowej po spotkaniu 
z prezydent Słowacji Zuzaną Czaputovą odniósł się do 
propozycji stworzenia Żelaznej Kopuły nad Europą. 
Zdaniem Dudy takie rozwiązanie to "biznesowy projekt 
niemiecki", a Polska od lat tworzy system obrony 
przeciwlotniczej i przeciwrakietowej oparty przede 
wszystkim na systemie Patriot. - Pierwsze baterie są już 
w tej chwili w Polsce i już w tej chwili służą na nich polscy 
żołnierze. Ale oczywiście one będą nadal dostarczane do 
naszego kraju - mówił. 

Prezydent dodał, że "projekt niemiecki" powstał dwa lata 
temu i jest "relatywnie nowy i odmienny" w porównaniu 
do tego, co powstaje w naszym kraju. 

Żelazna kopuła nad Europą. Andrzej Duda: Ja sobie 
tego nie wyobrażam

- Rozumiem, że pan premier rozważa dodatkowe 
przystąpienie ewentualnie do tego systemu, bo ja sobie 
nie wyobrażam tego, żebyśmy mieli porzucić ten projekt, 
który od lat budujemy, oparty o system Wisła, o rakiety 
Patriot, które już są w tej chwili w trakcie dostaw do 
Polski, o system Pilica, który właściwie jest w tej chwili 
gotowy - dodał prezydent. Jego zdaniem należałoby 
poznać więcej szczegółów dotyczących funkcjonowania 
takiej żelaznej kopuły.

- Projekt jest projektem niemieckim. Myśmy do tej pory 
nie rozważali przystąpienia do niego, ponieważ realizujemy 
swój - we współpracy ze Stanami Zjednoczonymi, z 
Wielką Brytanią i także w oparciu o to, co nasz przemysł 
wykonuje - mówił prezydent. Andrzej Duda podkreślił, 
że system obrony przeciwlotniczej, który powstaje w 
Polsce, jest oceniany jako jeden z najlepszych i najbardziej 
nowoczesnych na świecie.

Żelazna kopuła. Donald Tusk: Budowa jest potrzebna
- Budowa Żelaznej Kopuły przeciw rakietom i dronom 

jest potrzebna (...). Ostatni atak na Izrael potwierdził, jak 
ważne są takie instalacje. Nie ma powodu, żeby Europa 
takiego systemu nie miała - powiedział Donald Tusk po 
poniedziałkowym spotkaniu z szefową duńskiego rządu. 

Dodał, że "nie trzeba mieć dużej wyobraźni, by rozumieć, 
że Europa jest też w strefie zagrożenia". - Dlatego cieszę 
się, że pani premier pozytywnie zareagowała na moją 
propozycję, by Polska dołączyła do projektu w Europie, 
który będzie budował skutecznie kopułę chroniącą nasze 
niebo - dodał.

WIELKI PRZEKRĘT 25-LETNIEJ 
UKRAINKI W POLSCE. MILIONY 

ZŁOTYCH W TLE
Straż Graniczna zatrzymała 25-letnią obywatelkę 

Ukrainy, która zajmowała się fałszowaniem dokumentów. 
Na miejscu ujawniono ich niemal trzy tysiące sztuk. 
Czarnorynkowa wartość dokumentów może wynosić nawet 
14,5 miliona złotych. Jak czytamy, na terenie Gdańska 
dochodziło do ich podrabiania i przerabiania na "masową 
skalę".

Od stycznia 2024 roku w jednym z wynajmowanych 
mieszkań na terenie Gdańska na masową skalę dochodziło 
do podrabiania i przerabiania dokumentów, m.in. kart 
pobytu, polskich i zagranicznych dowodów osobistych, 
praw jazdy, paszportów, wiz.

Pojedyncze dokumenty na czarnym rynku kosztowały 
nawet kilka tysięcy euro, w zależności od ich rodzaju 

oraz stopnia podrobienia. Według śledczych komplet 
mógł kosztować nawet 11 tys. euro. Straż Graniczna 
poinformowała w poniedziałek o zatrzymaniu w tej sprawie 
25-letniej obywatelki Ukrainy.

Gdańsk. Ukrainka prowadziła "fabrykę dokumentów". 
Miliony złotych w tle

Strażnicy graniczni znaleźli sprzęt niezbędny do 
wytworzenia tego rodzaju dokumentów w postaci pieczęci 
konsularnych, urzędów wojewódzkich, egzaminatorów 
praw jazdy, lekarzy i zagranicznej policji. Były tam także 
gotowe pakiety z dokumentami przygotowane do wysyłki 
dla odbiorców zlokalizowanych na całym świecie. "Nie 
zabrakło również sprzętu w postaci laptopów, telefonów 
komórkowych, drukarek, gilotynek czy lampy do zdjęć" 
- informuje SG.

W trakcie przeszukania zatrzymano również śladowe 
ilości suszu roślinnego, małą wagę oraz 23 tys. złotych 
w gotówce. Prowadzone czynności to konsekwencja 
zatrzymania obywatela Iraku, do którego doszło na 
początku lutego 2024 roku na gdańskim lotnisku. 
Mężczyzna usiłował wówczas przekroczyć granicę na 
podstawie sfałszowanych rumuńskich dokumentów: 
paszportu, dowodu osobistego i prawa jazdy.

"Masowa produkcja" dokumentów w Gdańsku. Akcja 
Straży Granicznej

Służby ujawniły na miejscu 2750 sztuk gotowych 
dokumentów, których czarnorynkowa wartość może 
wynosić nawet 14,5 mln złotych.

Podejrzana o popełnienie przestępstwa Ukrainka 
została doprowadzona do Prokuratury Rejonowej Gdańsk 
Oliwa, gdzie usłyszała zarzuty podrabiania i przerabiania 
dokumentów. Grozi jej do pięciu lat pozbawienia wolności. 
Prokurator zastosował wobec niej środki zapobiegawcze 
w postaci dozoru policji oraz zakazu opuszczania kraju.

MORAWIECKI APELUJE DO TUSKA. 
ZARZUCA MU ZŁAMANIE UNIJNEJ 

ZASADY
- Premier Donald Tusk powinien w jak najostrzejszy 

sposób zawetować pakt migracyjny, ponieważ ma do tego 
podstawę prawną w postaci konkluzji Rady Europejskiej - 
stwierdził były premier i wiceszef Prawa i Sprawiedliwości 
Mateusz Morawiecki. Zdaniem polityka Tusk, popierając 
ten projekt, załamał jedną z zasad ustaloną przez Radę 
Europejską. Ponadto zarzucił mu, że nie respektuje wyników 
referendum z 2023 roku.  

- Donald Tusk jest zwolennikiem paktu migracyjnego, 
czego najlepszy dowód dał poprzez tzw. unieważnienie 
referendum - powiedział we wtorek w Brukseli Mateusz 
Morawiecki. Jak dodał, gdyby było inaczej, to Tusk 
wezwałby, aby opowiedzieć się przeciwko paktowi w 
referendum (z 2023 roku). 

- W Polsce przeciwko (temu paktowi) głosowało 10 mln ludzi 
- podkreślił były premier. Polityk oznajmił, że zdecydowane 
stanowisko Węgier, Czech i Polski doprowadziło do tego, 
że w czerwcu 2018 roku i rok później, w czerwcu 2019 
roku, do konkluzji Rady Europejskiej "wpisana została 
jednoznacznie brzmiąca zasada, że jakiekolwiek działania 
w tym zakresie muszą być jednomyślne".

- Donald Tusk złamał tę zasadę i zgodził się pośrednio 
na to, aby pakt migracyjny był przyjęty - powiedział 
Morawiecki. - Wzywam Donalda Tuska stąd, z Brukseli, 
żeby jak najostrzej zawetował pakt migracyjny - dodał.

Morawiecki chce przyjąć partię Orbana do "rodziny". 
Trwają rozmowy

Podczas konferencji Morawiecki powiedział także, że 
będzie za tym, żeby w nowym mandacie PE węgierski 
Fidesz stał się częścią frakcji Europejskich Konserwatystów 
i Reformatorów, do którego należy obecnie m.in. PiS. - 
Jesteśmy za tym, żeby partia Viktora Orbana stała się 
częścią rodziny EKR. Rozmawiałem już o tym m.in. z 
(premier Włoch) Giorgią Meloni Jeśli rodzina EKR będzie 

silna, nasz głos będzie bardziej słyszany w UE - ocenił były 
szef polskiego rządu.

Wcześniej partia Orbana należała w PE do ugrupowania 
Europejskiej Partii Ludowej (EPL), której członkami 
są m.in. PO i PSL. Dzisiaj Fidesz pozostaje w PE partią 
niezrzeszoną.

Morawiecki skomentował również tematy, które będą 
dyskutowane podczas środowego szczytu Rady, mówiąc, 
że "UE zajmuje się dzisiaj +niemożliwą triadą". -Unijna 
polityka migracyjna, obronna i rolnictwo to +niemożliwa 
triada+. Nie da się tych trzech tematów finansować na raz. 
UE powinna wybrać dwa z nich - oznajmił polityk.

Morawiecki przyjechał do Brukseli m.in. na spotkanie 
europejskich konserwatystów, czyli tzw. NatCon. Poza 
byłym premierem Polski w rozmowach mają uczestniczyć 
również: szef rządu Węgier Viktor Orban, kandydat na 
prezydenta Francji Eric Zemmour, brytyjski polityk Nigel 
Farage czy kardynał Gerhard Mueller.

INWIGILOWANI PEGASUSEM. ADAM 
BODNAR PODAŁ KONKRETNĄ LICZBĘ
578 osób objęła "kontrola operacyjna" przy użyciu 

Pegasusa w latach 2017-2022 - wynika z informacji 
prokuratora generalnego przesłanej do Sejmu i Senatu. 
Najwięcej osób było objętych inwigilacją w 2021 roku - 
dokładnie 162. O tym, że Adam Bodnar przesłał takie 
pismo do parlamentu, jako pierwsze poinformowały w 
poniedziałek "Wydarzenia" Polsatu.

Informacja o statystyce stosowania kontroli operacyjnych 
za zeszły rok wpłynęła do parlamentu. - Informacja jest 
uzupełniona o tę liczbę osób, wobec których zarządzono 
kontrolę operacyjną w latach 2017-2022 za pomocą 
oprogramowania Pegasus - powiedziała rzeczniczka 
prokuratora generalnego prok. Anna Adamiak.

Jak czytamy w komunikacie PG, "w związku ze zgodą 
udzieloną 9 kwietnia 2024 roku przez ministra koordynatora 
służb specjalnych, (...) mając na względzie, iż informacje 
te mogą być istotne dla prawidłowego funkcjonowania 
państwa, uprzejmie informuję, iż trzy służby w latach 
2017-2022 stosowały kontrolę operacyjną urządzenia 
końcowego łącznie wobec 578 osób, przy czym w roku 
2017 wobec sześciu osób, w 2018 roku wobec 100 osób, 
w 2019 roku wobec 140 osób, w 2020 roku wobec 161 
osób, w 2021 roku wobec 162 osób, a w 2022 roku wobec 
9 osób".

Pegasus. Ile osób szpiegowano? "Kontrole dotyczyły 
578 osób"

Rzeczniczka prokuratora generalnego, zapytana o 
opublikowaną informację, wyjaśniła, że określenie "kontrola 
operacyjna urządzenia końcowego" można "w potocznym 
języku" odnieść do zastosowania oprogramowania 
Pegasus.

- Raport stanowi wykonanie obowiązku sprawozdaw-
czego prokuratora generalnego wynikającego z ustawy 
Prawo o prokuraturze w zakresie przedstawienia Sejmowi 
i Senatowi rocznej informacji o łącznej liczbie osób wo-
bec których zarządzono kontrolę i utrwalanie rozmów 
lub kontrolę operacyjną za rok 2023. Raport ten został 
uzupełniony o dane dotyczące stosowania kontroli ope-
racyjnej urządzenia końcowego w okresie od 2017 do 
2022 roku, przez trzy służby, kontrole te dotyczyły 578 
osób - poinformowała prok. Adamiak, odnosząc się do 
przekazanej parlamentowi informacji.

Raport o Pegasusie. Trafił na biurko marszałka Sejmu
W poniedziałek "Wydarzenia" Polsatu podały, że 

prokurator generalny Adam Bodnar wysłał marszałkowi 
Sejmu Szymonowi Hołowni raport o skali stosowania 
systemu Pegasus w Polsce. O szczegółach Bodnar 
powie na przyszłotygodniowym posiedzeniu Sejmu. 
Kilka dni temu szef prokuratury i resortu sprawiedliwości 
jednocześnie informował, że Pegasusem inwigilowano 
więcej osób, niż ustalone do tej pory 31. 
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TAJEMNICZA WIZYTA DUDY W 
USA. KONFERENCJA PRAWICOWYCH 
POLITYKÓW W BRUKSELI. POLICJA 

PRZERWAŁA OBRADY
Belgijska policja zdecydowała o zamknięciu prawicowej 

konferencji w Brukseli. Służby weszły do budynku 
podczas przemówienia Nigela Farage'a. W wydarzeniu 
swój udział zapowiedzieli także Viktor Orban i Mateusz 
Morawiecki.

Podczas dwudniowej Konferencja Narodowego 
Konserwatyzmu w Brukseli pojawić się miał m.in. Viktor 
Orban, czy znany zwolennik brexitu Nigel Farage. 
Policja przybyła na miejsce już na dwie godziny przed 
rozpoczęciem wydarzenia.

"Władze podjęły decyzję o zamknięciu imprezy ze 
względu na możliwość wystąpienia zakłóceń porządku 
publicznego" - powiedział jednemu z organizatorów 
funkcjonariusz policji - donosi portal "Politico". Konferencja 
była zamykana "stopniowo", co oznacza, że ludzie nie 
byli zmuszani do opuszczenia budynku, ale ci, którzy go 
opuścili, nie byli wpuszczani z powrotem - poinformował 
portal Brussels Times.

Służby pojawiły się na miejscu podczas przemówienia 
Farage'a, który skomentował całą sytuację. Brytyjski polityk 
ostro skrytykował władze Brukseli za próbę odwołania 
wydarzenia, stwierdzając, że są one "po prostu potworne".

- Wiedziałem, że nie będę mile widziany w Brukseli - 
irytował się były eurodeputowany.

Decyzję o przerwaniu wydarzenia wydał Emir Kir, 
burmistrz dzielnicy Sainte-Josse-ten-Noode, na której 
terenie odbywało się sympozjum. Argumentował on, że 
zrobił to w celu ochrony "bezpieczeństwa publicznego", 
i zadeklarował, że "skrajna prawica nie jest tu mile widziana".

"Coś rodem z małej dyktatury"
- To naprawdę coś rodem z małej dyktatury - powiedział 

Politico Frank Füredi, jeden z organizatorów wydarzenia. 
- Próbują wykorzystać techniczny powód, aby uzyskać 
polityczny punkt widzenia. Powiedzieli właścicielowi, że 
jeśli nie zostanie zamknięty, odetną prąd - dodał.

Anthony Gilland, będący głównym organizatorem 
wydarzenia, zapowiedział policji zakwestionowanie w 
sądzie decyzji o zamknięciu konferencji.

Gilland twierdzi ponadto, że jednym z powodów, dla 
których policja zdecydowała o zamknięciu wydarzenia, jest 
zaplanowany na 17:00 protest w związku z konferencją. - 
Policja nie jest w stanie chronić wolności słowa podczas 
tego wydarzenia - powiedział.

Konferencja Narodowego Konserwatyzmu jest 
organizowana od 2019 r. przez holenderską Fundację 
Edmunda Burke’a i jest jednym z najważniejszych 
wydarzeń tego środowiska na świecie. W poprzednich 
edycjach brali udział m.in. obecna premier Włoch Giorgia 
Meloni i gubernator Florydy Ron DeSantis. W tym roku 
współorganizatorami kongresu w Brukseli są m.in. 
węgierskie Kolegium Macieja Korwina i Instytut Herzla 
z Jerozolimy.

DOJDZIE DO NIEOCZEKIWANEGO 
SPOTKANIA?

Andrzej Duda we wtorek uda się do Stanów 
Zjednoczonych. W Nowym Jorku spotka się m.in. z 
sekretarzem ONZ Antonio Guterresem. Z USA polski 
prezydent uda się do Kanady, odwiedzi Vancouver 
w Kolumbii Brytyjskiej oraz Edmonton w Albercie. 
Zaplanowano również m.in. spotkanie z premierem 
Justinem Trudeau.

Podczas podróży prezydenta towarzyszyć mu będzie 
pierwsza dama, Agata Kornhauser-Duda. W Nowym 
Jorku, w siedzibie Organizacji Narodów Zjednoczonych, 
Duda spotka się nie tylko z sekretarzem generalnym 
ONZ Antonio Guterresem, ale także z przewodniczącym 
Zgromadzenia Ogólnego ONZ Dennisem Francisem, 

oraz przewodniczącą Rady Gospodarczej i Społecznej 
ECOSOC Paulą Narvaez.

Mieszko Pawlak, szef prezydenckiego Biura Polityki 
Międzynarodowej zapowiedział, że głównymi tematami 
spotkań będą bieżące problemy międzynarodowe.

- Będziemy rozmawiać o sytuacji bezpieczeństwa w 
naszym regionie, w tym o rosyjskiej agresji na Ukrainę, 
a także o sytuacji na Bliskim Wschodzie, w tym w Strefie 
Gazy oraz o eskalacji konfliktu pomiędzy Izraelem a 
Iranem – powiedział Pawlak.

Duda spotka się z Donaldem Trumpem?
Prezydent weźmie również udział w spotkaniu 

na wysokim szczeblu, poświęconym wzmacnianiu 
odporności państw, gospodarek i społeczeństw poprzez 
rozwój infrastruktury.

- To wydarzenie nawiązuje do rezolucji przyjętej przez 
Zgromadzenie Ogólne ONZ, zainicjowanej przez Polskę. 
Nasze doświadczenia w ramach Inicjatywy Trójmorza 
stanowią podstawę tej rezolucji i chcemy się nimi podzielić 
na forum Narodów Zjednoczonych – dodał Pawlak.

Szefa BBN Jacka Siewierę pytano w TVN24 o to, czy 
w Nowym Jorku Duda spotka się z byłym prezydentem 
USA i kandydatem na prezydenta Partii Republikańskiej 
Donaldem Trumpem.

- W oficjalnej agendzie takiego spotkania nie ma — 
odparł Siewiera. Zauważył także, że takiego spotkanie 
"nie można wykluczyć, gdyż Duda z Trumpem znają się 
od wielu lat i mają ze sobą kontakt".

Potwierdził to szef gabinetu prezydenta Andrzeja Dudy, 
Marcin Mastalerek w rozmowie w RMF FM. Stwierdził 
wtedy, że "prezydent Duda miał kontakt z Trumpem, 
mamy kontakty z jego otoczeniem".

Wizyta w Kanadzie
Po wizycie w Stanach Zjednoczonych prezydent 

uda się do Kanady. - To będzie pierwsza wizyta 
urzędującego prezydenta Polski w zachodniej części 
Kanady. Odwiedzi on dwie prowincje: Kolumbię Brytyjską 
i Albęrtę – poinformował Pawlak. Podkreślił on, że relacje 
transatlantyckie to nie tylko relacje z USA, ale także z 
Kanadą. - Cieszymy się, że prezydent swoją wizytą 
przyczyni się do pogłębienia tych relacji, co jest jednym 
z priorytetów Polski na prezydencję w Radzie UE w 
pierwszej połowie przyszłego roku – dodał.

W Kanadzie prezydent Duda odwiedzi bazę marynarki 
wojennej w Esquimalt, gdzie spotka się z premierem 
Justinem Trudeau. Jak zapowiedział szef BPM, głównym 
tematem rozmowy przywódców będzie bezpieczeństwo.

Kancelaria premiera Kanady zapowiedziała, że 
rozmowy Dudy i Trudeau będą poświęcone także 
dwustronnej współpracy w takich kwestiach jak 
bezpieczeństwo energetyczne i produkcja czystej energii.

"UE NIE DOWOZI". POLACY ZMIENIAJĄ 
SWOJE NASTAWIENIE. PIERWSZE TAKIE 

BADANIE
Chociaż Polacy nadal pozytywnie oceniają nasze 

członkostwo w Unii Europejskiej, to czasy naiwnego 
idealizowania Wspólnoty mamy już za sobą. Z najnowszego 
badania Opinii 24 dla think tanku More in Common, którego 
wyniki Interia publikuje jako pierwsza, dowiadujemy się 
m.in., że chcielibyśmy, żeby głos Polski był w UE bardziej 
szanowany, a Francja i Niemcy nie odgrywały w niej tak 
dominującej roli jak dotychczas.

57 proc. Polaków uważa członkostwo naszego kraju w 
Unii Europejskiej za coś dobrego - wynika z  najnowszego 
badania Opinii 24 na zlecenie think tanku More in Common. 
Tylko co dziesiąty Polak jest przeciwnego zdania. Z kolei 
dokładnie jedna trzecia naszego społeczeństwa obecności 
we Wspólnocie nie uważa ani za coś pozytywnego, ani 
negatywnego.

- Przez lata polskie społeczeństwo portretowane było 
jako niezwykle euroentuzjastyczne. Można było w tym 

dostrzec oznaki młodzieńczego zauroczenia. Dziś nasz 
stosunek do Unii Europejskiej rysuje się już dużo dojrzalszy, 
jak w starym dobrym małżeństwie - mówi Interii Adam 
Traczyk, dyrektor polskiego oddziału More in Common. 
Nasz rozmówca zaznacza jednak, że "jednocześnie 
prezentujemy wobec Unii postawy cechujące się większą 
pewnością siebie i dojrzałością". - Do eurosceptycyzmu 
nam daleko - podkreśla Traczyk.

Polacy uważają, że UE "nie dowozi"
Polacy w podobny sposób odpowiadają, gdy zostają 

zapytani, czy odczuwają dumę z europejskości. Potwierdza 
to 58 proc. badanych -  24 proc. w sposób zdecydowany, 
a 34 "raczej". 16 proc. Polaków takiej dumy nie odczuwa 
- 10 proc. raczej nie, a 6 zdecydowanie nie. Co czwarta 
osoba (26 proc.) w naszym społeczeństwie nie potrafi 
odpowiedzieć na tak postawione pytanie.

Wyraźnie ponad połowa Polaków (59 proc.) jest 
przekonana, że integrację europejską należy dalej 
pogłębiać, podczas gdy 41 proc. twierdzi, że już w tym 
momencie zaszła ona zbyt daleko. Jako społeczeństwo 
uważamy też, że Polska poza Unią Europejską radziłaby 
sobie gorzej niż będąc jej członkiem. Taką ocenę wyraża 57 
proc. ankietowanych - 20 proc. raczej i 37 zdecydowanie. 
Jednak aż 29 proc. Polaków - 12 proc. w sposób 
zdecydowany i 17 raczej - myśli, że polexit poprawiłby 
sytuację naszego kraju. Zdania w tym temacie nie ma 
nieco mniej niż jeden na ośmiu (13 proc.) naszych rodaków.

Adam Traczyk nie odbiera jednak tych wyników jako 
zapowiedzi nadchodzącego polexitu. Uważa je natomiast 
za ostrzeżenie. - W opinii znacznej części Polaków Unia 
Europejska aktualnie "nie dowozi", gdzieś pobłądziła, 
nawet jak ma dobre intencje - diagnozuje, podkreślając, 
że taką percepcję przejawiają nawet zadeklarowani 
euroentuzjaści. - To pokazuje, że przyjmujemy wobec 
UE bardziej asertywną postawę, która jednak nie prowadzi 
automatycznie do kwestionowania członkostwa - zauważa 
nasz rozmówca.

"UE nie szanuje głosu Polski"
Chociaż w większości Polacy są euroentuzjastycznym 

społeczeństwem, to rośnie w nich przekonanie, że 
głos naszego państwa w UE nie jest dostatecznie 
szanowany. Takiego zdania jest 47 proc. badanych, przy 
czym aż jeden na pięciu Polaków (19 proc.) jest o tym 
absolutnie przekonany. Odmienną opinię wyraża 40 proc. 
społeczeństwa, ale tylko co dwunasty z naszych rodaków 
(8 proc.) w sposób zdecydowany.

Odpowiedzią na powody takich wyników może być 
kolejna kwestia, o którą ankieterzy Opinii 24 zapytali 
Polaków. Dokładnie dwie trzecie naszego społeczeństwa 
jest zdania, że duże kraje UE jak Francja i Niemcy mają we 
Wspólnocie zbyt rozległe wpływy. Z takim postawieniem 
sprawy nie zgadza się co czwarty badany (24 proc.). 
Jeden na dziesięciu respondentów nie ma w tej kwestii 
wyrobionego zdania.

Unia Europejska wyraźnie pogubiła się komunikacyjnie 
w ostatnich latach, gdy wraz z ambitnymi projektami 
politycznymi nie poszły w parze starania, aby Europejkom 
i Europejczykom wyjaśnić, jaki jest ich cel, jak będą 
one nam wszystkich służyć, jakie będą koszty, ale i 
jakie zyski w zamian ~ Adam Traczyk, dyrektor More in 
Common Polska

Adam Traczyk, dyrektor polskiego oddziału More in 
Common, ocenia, że jest to swego rodzaju narracyjny 
spadek po ośmiu latach rządów Zjednoczonej Prawicy, 
gdzie wątki antyzachodnie i antyniemieckie były mocno 
eksploatowane. Ale to tylko część obrazu. - To również 
dowód na większą pewność siebie całego społeczeństwa w 
relacjach z naszymi unijnymi partnerami. Poziom naszych 
aspiracji jest wyższy, chcemy silnej i aktywnej roli Polski 
w Europie. Mamy poczucie, że mamy do tego mandat i 
możliwości - nie tylko aby nas wysłuchano, ale i posłuchano 
- tłumaczy w rozmowie z Interią. 
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"BITWA O KRAKÓW. DECYDUJĄCE 
STARCIE". DEBATA INTERII. KANDYDACI 

PRZEPRASZAJĄ... WYBORCÓW PIS
Tylko w Interii kandydaci na prezydenta Krakowa zmie-

rzyli się w bezpośrednim starciu. Aleksander Miszalski i 
Łukasz Gibała w ostrej, ale merytorycznej wymianie zdań 
starają się odpowiedzieć na pytania naszych dziennikarzy 
i przekonać niezdecydowanych krakowian, żeby oddali 
na nich głosy. Przygotowali też niespodziankę. Oto naj-
ciekawsze starcie tej kampanii wyborczej! Zobacz debatę 
"Bitwa o Kraków. Decydujące starcie" poniżej:

Kto manipuluje, a kto kłamie? Wielkie pieniądze, wiel-
ka polityka, a w tle rodziny polityków i brudna kampania 
wyborcza. Bitwa o Kraków wchodzi w decydującą fazę, a 
o władzę w mieście powalczą Aleksander Miszalski z KO 
i Łukasz Gibała z Krakowa dla Mieszkańców.

W Krakowie emocje budzi majątek obu polityków, bo w 
mieście można natrafić na takie plakaty. Obaj kandydaci 
pozbyli się udziału w swoich firmach - Miszalski jeszcze 
przed pierwszą turą, a Gibała przed drugą turą. 

- Sprzedałem firmę, bo to budziło wątpliwości wśród 
wyborców. Jeśli rzeczywiście coś będzie budziło wąt-
pliwości wyborców, a wyborcy będą tego chcieli, to to 
sprzedamy - mówił Gibała.

- Ale z zadłużonym Krakowem tak nie zrobisz? Nie 
oddasz? - dopytywał Miszalski.

- Zadłużony Kraków jest przez Jacka Majchrowskiego i 
przez was, Olku, bo wy współrządziliście z Majchrowskim 
- ripostował Gibała.

Wybory samorządowe 2024. Kto zastąpi Jacka Maj-
chrowskiego?

W innym miejscu Miszalski tłumaczył, że "wyłączną 
kompetencją prezydenta jest inicjatywa uchwałodawcza, 
więc jako radni miasta wielokrotni mogliśmy zwracać się 
do prezydenta z prośbą. Czasami udało się go przekonać, 
a czasami nie". 

- Tworzyliście koalicję polityczną - mówił Gibała. 
- W ostatniej kadencji nie tworzyliśmy koalicji, ale po-

pieraliśmy Jacka Majchrowskiego, bo nie chcieliśmy, żeby 
wygrała Małgorzata Wassermann - odpowiadał Miszalski. 

- To jest nielogiczne, Olku - mówił Gibała.    
Decydujące starcie odbędzie się 21 kwietnia, a tylko 

jeden z polityków zostanie nowym włodarzem pod Wawe-
lem. Co jednak zrobią Miszalski i Gibała, jeśli nie zostaną 
prezydentami Krakowa? Z czego będą żyć?

- Jesteśmy w tej samej sytuacji. Olek będzie żył z pensji 
posła, ja będę żył z pensji radnego. Oczywiście pensja 
radnego jest niższa - dodawał Gibała, który mówi też, że 
w przypadku porażki poszuka pracy.

Bitwa o Kraków. Podwójne przeprosiny w debacie Interii
Obaj są jednak w dobrym humorze i przekonują, że to 

oni powinni rządzić Krakowem po 21 kwietnia. Mogą im 
w tym pomóc wyborcy... Prawa i Sprawiedliwości. Politycy 
przygotowali dla nich niespodziankę - w naszym progra-
mie przeprosili wyborców PiS za wpadki z przeszłości. 
Gibała za to, że lata temu proponował, by otoczyć PiS 
"kordonem sanitarnym", a Miszalski za wymalowanie 
ośmiu gwiazdek na czole.

W debacie, która była przede wszystkim starciem 
twarzą w twarz obu kandydatów, głos zabrali też miesz-
kańcy, którzy zapytali Miszalskiego i Gibałę o konkret-
ne propozycje programowe. Mimo że obu kandydatów 
wiele dzieli, debata może pomóc krakowianom dostrzec 
subtelne różnice, które mogą okazać się kluczowe przy 
urnie wyborczej.

W ostatniej części zadaliśmy politykom kilka szyb-
kich pytań. Gibała zawahał się przy pytaniu, czy lepsze 
jest poparcie PiS czy Jacka Majchrowskiego. Miszalski 
zdradził z kolei, że w przeszłości wypił kawę z Barbarą 
Nowak, byłą małopolską kurator oświaty. Miał natomiast 

kłopot z odpowiedzią na pytanie, którego krakowianina 
ceni najbardziej.

To jednak nie wszystko, bo cała rozmowa dziennikarzy 
Dawida Serafina i Łukasza Szpyrki z kandydatami jest 
pełna zaskakujących zwrotów i ciekawych wątków. A 
wszystko po to, by ułatwić krakowianom decyzję przy 
urnach wyborczych.

ZIEMI KOŃCZY SIĘ BUDŻET WĘGLOWY. 
"ZOSTAŁO NAM 5 LAT NIEOPANOWANEGO 

KOPCENIA"
Mamy coraz mniej czasu na ograniczenie zmian klimatu 

w stopniu, jaki pozwoli nam uniknąć katastrofy klimatycz-
nej. Luka między wymaganymi w tym celu inwestycjami 
i działaniami a postępem, który udaje się uzyskać, jest 
ogromna. Są jednak też dane, które budzą nadzieję - 
wskazuje najnowszy raport.

Za nami kolejny rok wzrostu emisji gazów cieplarnia-
nych. W 2023 roku ludzkość wyemitowała 37,4 gigaton 
dwutlenku węgla - wynika z danych Międzynarodowej 
Agencji Energetycznej (MAE). To wzrost o 1,1 proc. rok 
do roku.

Ludzkość zwiększa emisje, tymczasem czas, jaki nam 
pozostał na powstrzymanie katastrofy klimatycznej dra-
matycznie się kurczy. "Jeśli nie zmniejszymy emisji w 
ciągu pięciu lat, wyprodukujemy tyle CO2,że nie da się 
zrealizować porozumienia paryskiego i do 2050 roku 
powstrzymać globalnego ocieplenia o mniej niż 1,5°C" 
- wskazują autorzy najnowszej, drugiej edycji raportu 
"Greenbook". To publikacja, która prezentuje najnowsze 
ustalenia naukowe dotyczące zmian klimatu i współczesne 
trendy związane z inwestycjami w zielone technologie. 
Porozumienie paryskie, o którym piszą jej autorzy, to 
najważniejsza międzynarodowa umowa podsumowująca 
ambicje klimatyczne państw i bloków takich jak UE.

Zostało nam kilka lat "nieopanowanego kopcenia"
Mieszkańcom Ziemi kończy się budżet na beztroskie 

emitowanie CO2 i innych gazów cieplarnianych. Tak wynika 
z danych, na które powołują się autorzy raportu "Green-
book 2024". Jako cała ludzkość możemy wyemitować do 
atmosfery jeszcze tylko 247 gigaton CO2. To pozostały tzw. 
budżet węglowy - czyli ilość CO2, jaka może się dostać 
do atmosfery, jeśli klimat planety ma ocieplić się maksy-
malnie o 1,5°C w stosunku do poziomu sprzed rewolucji 
przemysłowej. Jeśli wyemitujemy więcej - klimat ociepli 
się bardziej, jak oszacowali w ubiegłym roku naukowcy z 
Imperial College London (ICL) oraz International Institute 
for Applied Systems Analysis (IIASA) działającego w 
Laxenburgu koło Wiednia.

To oznacza, że przy obecnym tempie emitowania CO2 
do atmosfery oraz wylesiania, cały nasz budżet węglowy 
wyczerpie się już do 2028 roku - wyliczają autorzy raportu.

Zostało nam jeszcze pięć lat nieopanowanego kopce-
nia. - Greenbook 2024

Jak dodają twórcy "Greenbooka 2024", koncepcja bu-
dżetu węglowego dotychczas się sprawdza, ponieważ 
wzrost globalnej średniej temperatury powierzchni Ziemi 
nastąpił w sposób liniowy, podążając za całkowitą ilo-
ścią CO2 emitowanego przez ludzi od czasu rewolucji 
przemysłowej.

Zielona transformacja - ile to będzie kosztować?
Emisje jeszcze da się ograniczyć do tego stopnia, by 

osiągnąć cele z porozumienia paryskiego. Tak szacuje 
MAE. Ale poza wolą decydentów potrzebne są ogromne 
fundusze. Tutaj "nie ma tanich scenariuszy" - wskazują 
autorzy raportu.

Jak podają za Międzynarodową Agencją Energii Od-
nawialnej (IRENA), w skali globu wielkość potrzebnych 
na zieloną transformację inwestycji sięga 150 bln dola-
rów do 2050 roku. Obecnie wydajemy rocznie niemal 

cztery razy za mało środków na ten cel. Średnio daje to 
ponad 5 bln dolarów rocznie. Tymczasem według wy-
liczeń IRENA globalne inwestycje we wszystkich tech-
nologiach transformacji energetycznej sięgają około 1,3 
bln dolarów rocznie. Inwestycje muszą wzrosnąć więc 
niemal czterokrotnie.

Europa przegrywa wyścig
Jednym z problemów w znajdowaniu tych środków na 

zielone inwestycje - mówił na konferencji poświęconej 
prezentacji raportu "Greenbook 2024" Wiesław Podraza, 
polski biznesmen, który w 2011 roku zaczął inwestować 
w geotermię. W Europie zarówno instytucje publiczne, jak 
i prywatni inwestorzy szukają technologii sprawdzonych, 
które przyniosą pewny zwrot. A na przykład odwierty 
geotermiczne są kosztowne i nie każdy z nich rzeczywi-
ście kończy się odkryciem wód geotermalnych, których 
wykorzystanie daje się spieniężyć.

Przez to kraje takie jak USA z dużą dostępnością 
prywatnego kapitału na bardziej ryzykowne inwestycje 
czy Chiny z wielkimi subsydiami państwowymi uciekają 
Europie. Zwracał na to uwagę Jacek Leonkiewicz, prezes 
TDJ, firmy inwestycyjnej stojącej za grupą Grenevia - 
dawnym producentem maszyn górniczych Famur, obecnie 
całkowicie przestawiającym się na produkcję dla sektora 
zielonej energii. - Zielona transformacja jest procesem. 
Potrzeba na nią wiele nakładów. Przed rynkiem stoi też 
wiele wyzwań związanych z konkurencją, także w sensie 
globalnym. My jako Europa na razie przegrywamy tę 
rywalizację i jest potrzebnych wiele działań, aby zmie-
nić rozkład sił - mówił Leonkiewicz.

- Nasz kontynent stać na to, żeby przemysł tu pozostał, 
ale potrzeba wielu nakładów na badania i rozwój. To jest 
ostatni dzwonek, żeby wdrożyć to wsparcie. Decydenci 
muszą kierować środki tam, gdzie ich teraz potrzeba - 
uważa Leonkiewicz.

Nie jest aż tak źle? Te rzeczy budzą nadzieję
Luka pomiędzy tym co robimy i wydajemy, aby ograni-

czyć emisje, a tym, co powinniśmy robić, jest więc spora. 
Zgadzają się co do tego i naukowcy, i przedsiębiorcy. Czy 
to znaczy, że wszystko co robimy, nie ma sensu, bo i tak 
nie uda się osiągnąć celów klimatycznych i powstrzymać 
tragicznych w skutkach zmian?

Na szczęście nie do końca - wskazują autorzy raportu. 
Owszem, nadal emitujemy za dużo i wydajemy za mało, 
ale od czasu zawarcia porozumienia paryskiego widać 
znaczący postęp. Początki działań na rzecz klimatu są 
trudne, ale przynoszą efekty - można wywnioskować z 
raportu. Autorzy "Greenbooka 2024" wymieniają także 
kilka zjawisk, które szczególnie budzą ich nadzieje.

Przede wszystkim, jak uważają, coraz mocniej inten-
syfikuje się polityka przechodzenia na bezemisyjną i 
niskoemisyjną energię. Chodzi nie tylko o deklaracje 
polityków, ale rzeczywiste inwestycje. Na przykład sektor 
fotowoltaiki rozwija się pod tym kątem obecnie szybciej 
niż zakładano.

Według stanu na wrzesień 2023 roku zobowiązania 
dotyczące zerowej emisji netto obejmują ponad 85 proc. 
światowych emisji związanych z energią i prawie 90 proc. 
światowego PKB. - Greenbook 2024

Do tego rozwiązania konieczne do dokonania zielonej 
transformacji, choć czasem kosztowne, są już w dużej 
mierze dostępne i przetestowane. A większości przypad-
ków - ich zastosowanie po prostu się opłaca. Technologia 
do tego wciąż się rozwija. I to bardzo szybko. Na przy-
kład jeszcze w 2021 roku MAE szacowała, że za prawie 
połowę redukcji emisji będą odpowiadać technologie, które 
jeszcze nie zostały wprowadzone na rynek. Po dwóch 
latach udział ten spadł do 35 procent. Efekty naszych 
wysiłków na rzecz klimatu zaczyna być już widać, ale 
potrzeba ich zdecydowanie więcej.
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MNIEJ STATKÓW W POLSKICH 
PORTACH. CO SIĘ STAŁO?

Do polskich portów zawija mniej statków, a analitycy 
szukają przyczyn tego zjawiska. "Tąpnięcie" w globalnych 
frachcie spowodowane kryzysową sytuacją na Morzu 
Czerwonym nie jest wystarczającym powodem.

Polskie porty przyjmują mniej statków - zwraca uwagę 
Polski Instytut Ekonomiczny (PIE) i zastanawia się nad 
przyczynami takiego zjawiska.

Żegluga. Kryzys na Morzu Czerwonym uderzył w pol-
skie porty?

Czy ataki na statki handlowe na Morzu Czerwonym 
uderzyły w polskie porty? "Polska może nie być istotnie 
dotknięta bezpośrednimi skutkami gospodarczymi tych za-
kłóceń, ponieważ większość partnerów w handlu morskim 
znajduje się w Europie. Wpływ jednak może być pośredni" 
- sugeruje PIE i wyjaśnia, że - rzeczywiście - czynnikiem, 
który mógł negatywnie wpłynąć na światowy import są 
ataki Huti na Morzu Czerwonym, trwające od 16 grudnia 
ub.r., ale dla Polski miało to marginalne znaczenie.

Z danych dot. transportu morskiego wynika, że tranzyt 
przez Kanał Sueski zmniejszył się o ponad 50 proc. r/r w 
styczniu i lutym 2024 r. Wiele statków obrało drogę wokół 
Przylądka Dobrej Nadziei (wzrost tranzytu o 74 proc. w 
analogicznym okresie), żeby uniknąć ryzyka. Wpłynęło 
to na wzrost kosztów frachtu.

Co osłabia polskie porty? Wszystko wskazuje na główną 
przyczynę - spowolnienie gospodarcze

Spowolnienie gospodarcze wpłynęło na polski import 
w 2023. W porównaniu z 2022 r., jego wartość spadła o 
9,1 proc. r/r. - PIE zwraca uwagę, że w I kwartale 2024 r. 
liczba zawinięć do polskich portów zmniejszyła się o 
10,3 proc. r/r. Ten spadek może wynikać przede wszystkim 
ze spowolnienia gospodarczego, szczególnie widocznego 
w imporcie pod koniec 2023 r.

Dodatkowym czynnikiem mogło być zmniejszenie reeks-
portu produktów ukraińskich w porównaniu do początku 
2023 r. Prezes Baltic Hub, największego terminala kon-
tenerowego w Gdańsku, przyznał, że odczuwalne były 
przede wszystkim opóźnienia wynoszące około 10 dni.

Spadek liczby statków zawijających do polskich portów 
bardziej dotkliwy niż na początku pandemii

Warto jednocześnie podkreślić rekordowe dane o prze-
ładunku w polskich portach w 2023 r. (wzrost o niespełna 
10 proc.) towarów masowych i spadku przeładunku kon-
tenerów o ponad 2 proc. - tłumaczy PIE.

Jednak spadek zawinięć w I kwartale 2024 r. do polskich 
portów o 10,3 proc. był bardziej dotkliwy niż w trakcie 
trzech pierwszych miesięcy pandemii (II kwartał 2020 
r.), podczas których spadła o 8,06 proc. r/r. - dodaje PIE 
w swojej analizie.

PŁACA MINIMALNA W 2025 ROKU - 
WZROST NA PEWNO BĘDZIE NIŻSZY. 

KIEDY POZNAMY DECYZJĘ?
Spada inflacja, a przez to nie można spodziewać się 

kolejnych rekordowych podwyżek płacy minimalnej w 
2025 roku. Czy wiadomo już jednak, o ile wzrośnie mini-
malne wynagrodzenie w następnym roku i kiedy można 
spodziewać się decyzji w tym zakresie?

Jak ustalana jest wysokość płacy minimalnej?
Wysokość płacy minimalnej, w tym minimalnej stawki 

godzinowej, ustalana jest w oparciu o zakładaną na 
przyszły rok wysokość inflacji. Jeśli dotychczasowa płaca 
minimalna jest niższa od połowy wysokości "średniej kra-
jowej", do obliczeń wykorzystuje się również dwie trzecie 
realnego wzrostu gospodarczego.

Za obliczenia odpowiedzialne jest Ministerstwo Rodziny, 
Pracy i Polityki Społecznej, które zobowiązane jest przedstawić 
Radzie Ministrów propozycję płacy minimalnej do 15 lipca 
roku poprzedzającego. Jeśli Ministerstwo tego nie zrobi, Rada 
Ministrów samodzielnie podejmuje decyzję do 15 września.

Obecnie jednak Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej pracuje nad nowym sposobem ustalania 
najniższej płacy. Związane jest to z wdrożeniem unijnej 
dyrektywy, zgodnie z którą pensja minimalna musi wynosić 
60 procent mediany wynagrodzenia brutto albo 50 procent 
średniego wynagrodzenia brutto.

Nasz kraj zobowiązany jest do wdrożenia zmian do 
15 listopada 2024 roku. Prawdopodobnie zatem płaca 
minimalna na przyszły rok zostanie obliczona jeszcze 
zgodnie z aktualnymi zasadami, a nowe zasady będą 
obowiązywać dopiero przy obliczaniu płacy minimalnej 
na 2026 rok. 

Jak zmieniała się minimalna płaca w latach 2019-2024?
W poprzednich latach tylko raz mieliśmy do czynienia 

z dwukrotną podwyżką płacy minimalnej - ma to miejsce 
w 2024 roku.

Ta dwukrotna podwyżka ma za zadanie "dogonienie" 
tempa inflacji, która w okresie postpandemicznym była 
bardzo wysoka, a jej zahamowanie obserwujemy od 
kilku miesięcy. 

Od 2019 płaca minimalna prezentowała się następująco 
(podane kwoty są kwotami brutto):

2019: 2250 zł; 2020: 2600 zł; 2021: 2800 zł; 2022: 
3010 zł; 2023: 3490 zł; 2024: 4242 zł (od 1 stycznia), 
4300 zł (od 1 lipca)

Ile wyniesie płaca minimalna w 2025 roku?
Na ten moment trudno przewidywać, jaka będzie kon-

kretna propozycja Ministerstwa odnośnie płacy minimal-
nej, jednak można przyjąć za pewnik, że nie będzie to 
spektakularna podwyżka.

Ostatnie prognozy NBP wskazują, że inflacja w 2025 
roku wyniesie maksymalnie 5 procent. Szacunki te 
uwzględniają zerową stawkę VAT na żywność oraz za-
mrożenie cen prądu, gazu i ciepła. Zgodnie z tymi danymi, 
prawdopodobnie najniższa płaca zostanie podniesiona 
jednokrotnie i to maksymalnie o 300 zł.

Dla porównania - "skok" między płacą minimalną z 
grudnia 2023 roku, a ze stycznia 2024 wynosił 700 zł.

Z zahamowania spektakularnych podwyżek płacy mi-
nimalnej z pewnością ucieszą się przedsiębiorcy. Zgod-
nie z propozycją dotyczącą zmian w wyliczaniu składki 
zdrowotnej, wysokość płacy minimalnej ma wpływać na 
wysokość składki na NFZ.

Zmiana ma objąć wszystkich, niezależnie od przyjętej 
metody rozliczenia (ryczałt, skala, podatek liniowy). Płaca 
minimalna ma stanowić podstawę, od której będzie obli-
czana 9-procentowa składka na ubezpieczenie zdrowotne. 
Brak znacznych podwyżek minimalnej płacy jest również 
dobrą wiadomością dla pracodawców, którzy w tym roku 
otrzymali mocny cios finansowy związany z bardzo dużym 
wzrostem minimalnych stawek wynagrodzenia.

Podsumowując, wiążących informacji na temat wyso-
kości minimalnego wynagrodzenia w roku 2025 można 
spodziewać się najwcześniej w lipcu. Wszystko jednak 
wskazuje na to, że podwyżka nie będzie bardzo znacząca 
w porównaniu ze stawką 4300 zł brutto, która zacznie 
obowiązywać od 1 lipca 2024 roku. 

MBANK PODNIÓSŁ OPŁATY. 
SPRAWDZILIŚMY, CZY INNE BANKI TEŻ 

SZYKUJĄ NOWE CENNIKI
Po tym, jak mBank kilka tygodni temu ogłosił nowy, 

wyższy cennik za usługi, na bank wylała się fala krytyki. 
Klienci grozili likwidacją kont, a bank ogłosił otwarcie no-
wego, tańszego konta do usług. Tylko w tym roku zmiany 
w cennikach wprowadziły także inne banki - Credit Agricole 
czy BNP Paribas. Postanowiliśmy zatem zapytać, czy 
również pozostałe banki planują w najbliższym czasie 
podwyżki opłat w swoich cennikach. Nie wszystkie jednak 
zachciały odpowiedzieć.

W marcu mBank ogłosił nowy cennik swoich usług. Od 
3 kwietnia wypłata gotówki z obcych bankomatów kosztuje 

5 zł. Do sieci płatnych bankomatów zostały włączone 
również Euronet i Santander Bank Polska. Z 7 do 10 zł 
wzrosła także opłata za kartę do eKonta osobistego.

Do 18 zł podrożał również abonament na darmowe 
wypłaty z bankomatów. Za darmo wciąż można wypła-
cać pieniądze powyżej kwoty 300 zł (choć do tej pory 
było to 100 zł) w bankomatach własnych i Planet Cash. 
Wypłacenie pieniędzy w kasie sklepu kosztować będzie 
klientów mBanku 2 zł.

Kolejne zmiany wejdą w życie 4 czerwca. Darmowe 
przestaną być wypłaty z bankomatu za pośrednictwem 
Blika - za każdą z nich też trzeba będzie zapłacić także 5 zł. 

Oburzenie po podwyżkach w mBanku. Wprowadzono 
tańszą opcję

Na podwyżki w mBanku klienci zareagowali błyska-
wicznie. "Nowy cennik wywołał falę niezadowolenia wśród 
klientów banku, którzy deklarowali nawet likwidację kont 
i przejście do konkurencji" - podawała "Gazeta Wyborcza".

Bank zareagował błyskawicznie. Razem z nowym cen-
nikiem, od 3 kwietnia mBank zdecydował się wprowadzić 
do oferty nowe konto - rachunek eKonto do usług. Bank 
nie potwierdził jednak, że oferta powstała pod wpływem 
krytyki wywołanej wzrostem opłat - o czym pisaliśmy tutaj. 
"Parametry eKonta do usług zostały uzgodnione jeszcze 
w 2023 r." - zapewniło nas biuro prasowe.

Dotychczasowi klienci będą mogli zmienić plan taryfowy 
i zamienić eKonto osobiste na eKonto do usług. Będą je 
mogli otworzyć również nowi klienci mBanku. Proponowa-
ne warunki są lepsze od eKonta osobistego - na korzyść 
mają działać m.in. warunki wypłat z obcych bankomatów. 

Klienci w przypadku wypłaty kwoty poniżej 300 zł, zapła-
cą za operacje 2,5 zł - połowę mniej niż posiadacze eKonta 
osobistego. Wybieranie kartą i Blikiem kwot powyżej 
300 zł będzie za darmo. Nie trzeba będzie również płacić 
prowizji w wysokości 2 zł od wypłat w kasie sklepowej.

Podwyżki również w Credit Agricole i BNP Paribas
Nie tylko mBank zmieniał cennik w tym roku - i choć w 

tym przypadku zmiany okazały się najbardziej rewolucyjne, 
to banki regularnie modyfikują swoje taryfy opłat i prowizji.

Od 24 stycznia w górę poszły opłaty i prowizje w banku 
Credit Agricole. Podwyżki objęły zarówno klientów bizne-
sowych, jak i rolników indywidualnych. "Aktualizacja cen 
podyktowana jest aktualną sytuacją rynkową, jak również 
rozwojem oferty i dostępnych narzędzi" - w taki sposób 
bank tłumaczył wtedy podwyżki.

Co ważne, części z opłat można uniknąć. Konieczne 
są do tego odpowiednie wpływy na konto oraz aktywność 
w dokonywaniu przelewów i płatności. Bank radził, żeby 
korzystać z bankowości internetowej oraz własnej sieci 
bankomatów.

W kwietniu zmienił się także cennik w BNP Paribas. 
Bank wprowadził opłatę za Konto Otwarte na Ciebie w 
wysokości 2,5 zł - do tej porty nie trzeba było płacić ani 
grosza. Opłaty jednak również można uniknąć, jeżeli klient 
przynajmniej raz w miesiącu zalogował się do systemu 
bankowości internetowej GOonline lub aplikacji mobilnej 
GOmobile, a także posiada aktywną zgodę na kontakt 
marketingowy.

Bank tłumaczył podwyżki "szybkim wzrostem cen oraz 
równie szybko rosnącymi wymogami technologicznymi 
i bezpieczeństwa", a w zamian za to wprowadził inne 
benefity - m.in. obniżył do zera pierwszą wypłatę gotówki 
w miesiącu w oddziale i pozwolił uniknąć opłaty za kartę 
debetową (Karta Otwarta na Dzisiaj lub Visa Filmowa) 
po wykonaniu trzech transakcji w poprzednim miesiącu. 

Czy czekają nas podwyżki w innych bankach? Nie 
chcą nic zdradzać

W związku ze zmianami w cenniku m.in. w mBanku 
zapytaliśmy także inne największe banki działające w 
Polsce, czy w najbliższym czasie planują zmiany w swoich 
cennikach i czy noszą się z zamiarem podwyżki opłat 
w swoich cennikach - nie wszystkie jednak instytucje 
odpowiedziały na nasze pytania.
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BYŁ WIELKĄ GWIAZDĄ PRL I OFIARĄ PEDOFILA.  
WALDEMAR KOCOŃ MIAŁ WIELE TAJEMNIC

W latach 70. był jedną z najjaśniejszych gwiazd polskiej 
estrady. Wszyscy nucili jego przeboje "Uśmiechnij się, 
mamo" czy "Moje chryzantemy". Stan wojenny zahamo-
wał karierę Waldemara Koconia. Gdy po prawie dwóch 
dekadach emigracji wrócił do Polski, postanowił "rozliczyć 
się z przeszłością".

Waldemar Kocoń – "piosenkarz o potężnym głosie", jak 
pisali o nim krytycy muzyczni – podbił polską estradę w 
dekadzie Edwarda Gierka. Urodził się 17 kwietnia 1949 r. 
w Warszawie. Miał 19 lat, gdy zadebiutował w klubie stu-
denckim Hybrydy. Rok później wygrał telewizyjny konkurs 
"Proszę dzwonić", a jego "baryton liryczny z tenorycznymi 
tendencjami" zwrócił uwagę słynnej śpiewaczki operowej 
Marii Fołtyn. Utalentowany chłopak zaczął współpracować 
z telewizją, radiem i Pagartem. Koncertował w Polsce, 
ZSRR, Czechosłowacji, NRD i Bułgarii, występował dla 
Polonii w USA. Został jednym z najpopularniejszych 
wokalistów PRL. Po latach ocenił:

Śpiewałem wtedy ckliwe utwory, nie umiałem odmawiać 
kompozytorom

Te "ckliwe" piosenki stawały się przebojami. Wszyscy 
nucili "Uśmiechnij się, mamo", "Moje chryzantemy" czy 
"Wyznania najcichsze".

Wyjechał tylko na kilka tygodni, wrócił po 19 latach
W listopadzie 1981 r. Waldemar Kocoń wyjechał na 

szóste tournée po Stanach Zjednoczonych. Był tu uwa-
żany za barda Solidarności. Przebywał w Nowym Jorku, 
gdy w Polsce został wprowadzony stan wojenny. Został 
w USA, zamieszkał w Chicago. Koncertował, nagrywał, 
prezentował własny program "One Man Show", a od 1991 
r. w polonijnym radiu prowadził audycję "Kocoń przed 
północą”. W wywiadach powtarzał:

Ameryka to kraj, w którym ludzie realizują swoje ma-
rzenia

W 1983 r. Waldemar Kocoń przyjechał do Dallas. Po-
byt w tym mieście przyniósł zmianę w życiu prywatnym 
wokalisty. Podsumował ją krótko:

Spotkałem kogoś, z kim potem związałem się na 10 
lat. Ta osoba miała pumę i dwa serwale

Dzikie koty stały się towarzyszami piosenkarza. Swoje-
go pierwszego serwala dostał w prezencie od znajomych 
z Oklahomy. Potem miał ich jeszcze trzy. W wywiadach 
przyznawał: "Jestem nimi zafascynowany z powodu ich 
inności, niezależności i siły. Serwal jest poza tym zwie-
rzęciem nieprzeciętnie inteligentnym".

Gdy po 19 latach życia na emigracji Waldemar Kocoń 
postanowił wrócić do Polski, uznał, że musi zabrać 
serwala Rexusa, którego wychowywał od czwartego 
tygodnia jego życia. Załatwienie pozwoleń trwało kilka 
miesięcy. O swoim czworonożnym towarzyszu piosen-
karz mówił:

Rexus potrafi być łagodny, jak kociak, a jednocześnie 
dać taki sygnał, że to on ma mnie, a nie ja jego, że on 
rządzi w domu

Nigdy nie komentował spekulacji na temat swojego 
życia osobistego

Do Polski Waldemar Kocoń wrócił w 2000 r. "Nie mo-
głem dłużej patrzeć na ojczyznę z daleka. Tęskniłem... 
Wróciłem, żeby tutaj spędzić jesień życia, ale też po to, 
żeby rozliczyć się z przeszłością" – tłumaczył w jednym 
z wywiadów.

Kontynuował karierę artystyczną, zaangażował w 
działalność charytatywną, aktywnie wspierał ideę rów-
nouprawnienia polskich lesbijek i gejów. Przekonywał, 
że orientacja człowieka nie świadczy o jego wartości. W 
rozmowie z InterHom podkreślił:

To nie ma znaczenia, kto z kim sypia ani kto kogo kocha
W czerwcu 2004 r. Waldemar Kocoń wystąpił z krótkim 

recitalem podczas Wiecu Wolności zorganizowanego 
zamiast Parady Równości, która została zakazana przez 
ówczesnego prezydenta Warszawy Lecha Kaczyńskiego.

Wtedy też powiedział: "Gejem może być twój ojciec 
i twój brat, twoja matka i twoja siostra, i dlatego, że jesteś 
nietolerancyjny, oni muszą się ukrywać i cierpieć. Kiedy 
napadają na Żydów, jestem 100-proc. Żydem, a jeśli 
ktoś napada na geja, to ja jestem 300-proc. pedałem". 
To wystarczyło, aby faszystowska witryna internetowa 
Redwatch umieściła go na liście osób, które należy ata-
kować. Jak ujawnił piosenkarz:

Napisali, że sprzyjam dewiacjom seksualnym, podali 
mój adres

Piosenkarz mieszkał wtedy na Bemowie. Jakiś czas 
potem ktoś próbował otruć jego serwala. Nie wiadomo, 
czy była to zemsta rasistów z Redwatch, czy inicjatywa 
któregoś z sąsiadów. Następstwem tego zdarzenia stała 
się przeprowadzka pod Warszawę, gdzie Waldemar Kocoń 
zaczął prowadzić małą hodowlę dzikich kotów.

Nigdy nie skomentował spekulacji mediów na temat 
jego preferencji seksualnych. Bardzo chronił prywatność. 
Dopiero choroba skłoniła piosenkarza do ujawnienia kilku 
faktów z życia osobistego.

Znalazł swój "patent na raka"
Na początku marca 2012 r. Waldemar Kocoń usłyszał 

diagnozę: białaczka. Szczerze przyznał, że nie spodziewał 
się takiej wiadomości. Do lekarza zgłosił się, bo miał proble-
my z gardłem. Przez sześć tygodni przebywał w szpitalu, 
gdzie poddawano go chemioterapii. Najbardziej martwił się 
o swoje... koty. Oprócz Rexusa (wtedy 15-letniego) miał Aidę 
i Maxima z rasy savanah (skrzyżowanie kota bengalskiego 
z serwalem). W tym czasie zwierzakami opiekowali się 
przyjaciele piosenkarza – Daniel Olbrychski z żoną Krystyną.

Późniejsze decyzje Waldemara Koconia (odmówił 
przyjęcia przeszczepu i przyjmowania chemii dożylnie, 
zgodził się raz w miesiącu na przetaczanie krwi i chemię 
w tabletkach) były szeroko komentowane w mediach. On 
sam tłumaczył:

Na raka znalazłem patent. Nie będę z nim walczył, 
tylko go oswajał

I dodawał: "Przecież oswoiłem w swoim życiu parę 
dzikich kotów, nie tylko serwali, ale pumy, tygrysy, oceloty 
i inne. Dlaczego mam nie oswoić raka?".

O tym, jak wygląda jego życie z białaczką, Waldemar 
Kocoń opowiedział w rozmowie z dziennikarką Teresą 
Gałczyńską.

"Kiedyś paliłem, teraz nie. Wcześniej odżywiałem się 
nieregularnie, w zbyt małych ilościach. Dla utrzymania 
sylwetki jadałem tylko śniadanie i obiad. Najczęściej bez 
mięsa. W tej chwili jem pięć posiłków dziennie: mięso, ryby 
oraz dużo warzyw i owoców. Czy piję alkohol? Czasem 
wychylę drinka. W sprawach porządkowych mam kogoś 
do pomocy, ale czasami sam lubię posprzątać, popielić w 
ogródku, coś posadzić. Nie lubię tylko zmywania naczyń. 
Po kawie goście sami po sobie sprzątają" – przyznał.

Tajemnice Waldemara Koconia: był ofiarą księdza 
pedofila, miał syna

W wywiadach, których udzielił po usłyszeniu lekarskiej 
diagnozy, Waldemar Kocoń rozliczał się ze swoją bolesną 
przeszłością. Ujawnił m.in., że jako nastolatek padł ofiarą 
księdza pedofila.

"Zostałem zgwałcony przez mężczyznę w sutannie. 
Miałem 15 lat, gdy pewien ksiądz zwabił mnie do swoje-
go samochodu. Po wszystkim płonąłem ze wstydu, a on 
przytulił mnie po ojcowsku i ostrzegł, że jeżeli komukol-
wiek powiem, do czego między nami doszło, natychmiast 
dosięgnie mnie kara boża. I ja przez lata żyłem w lęku 
przed zemstą Boga. To było najgorsze w tamtej historii, 
że ksiądz wykorzystał imię boskie, aby mnie zniewolić" 
– ujawnił "Expressowi Ilustrowanemu".

Gdy wrócił do Polski, chciał skonfrontować się ze swoim 
oprawcą, jednak ten już nie żył. Szczerze przyznał:

Nigdy mu nie wybaczyłem
Fani Waldemara Koconia dowiedzieli się również, że ich 

idol miał syna. Chłopiec urodził się we wrześniu 1981 r. 
Piosenkarz nie planował ślubu z matką swojego dziecka 
i, jak czytamy w magazynie "Nostalgia":

Przeraziła go rola ojca, nie był do niej emocjonalnie 
przygotowany

Po powrocie z 19-letniej emigracji Waldemar Kocoń miał 
nadzieję, że nawiąże kontakt ze swoim synem. Umówili 
się na obiad, odbyli rozmowę. Na tym jednym spotkaniu 
się skończyło. Gdy potem piosenkarz dzwonił do syna, 
ten nie odbierał telefonu.

Skandal na pogrzebie Waldemara Koconia
28 sierpnia 2012 r. Waldemar Kocoń autoryzował tekst 

jedynego wywiadu na temat swojej choroby. Wyglądał 
świetnie, był lekko osłabiony, ale przyjechał sam kolejką 
do ulubionej kawiarni przy Złotych Tarasach. Trzy dni 
później złamał rękę.

"Opiekująca się piosenkarzem pani Jolanta wezwała 
jego osobistą lekarkę, która, gdy w ich obecności zasłabł, 
zabrała go do szpitala w Grodzisku Mazowieckim. W 
niedzielę 2 września odwiedzili go jeszcze przyjaciele 
Ryszard Rembiszewski i Krystyna Olbrychska, wyszli o 
pierwszej w nocy. O drugiej zmarł. Pozostawił testament, 
który wedle jego woli został otworzony rano. Chciał być 
skremowany i pochowany bez obrządku katolickiego na 
Cmentarzu Wojskowym na Powązkach" — relacjonowała 
Teresa Gałczyńska.

Na pogrzebie, który odbył się 10 września, doszło do 
skandalu. Reżyserka Iwona Sadowska zasugerowała, że 
śmierć piosenkarza jest tajemnicza i należy ją wyjaśnić.

"Nikt nie mówi o tym, że Waldemar miał dwukrotnie 
złamaną rękę. Co z tym zrobiono? Myślę, że to jest bar-
dzo istotna sprawa, by taką niewiadomą śmierć wyjaśnić. 
Ludzie z białaczką żyją po 10, po 15 lat. Od złamanej 
ręki nie umiera się, ale jak nie udzieli się pomocy, są po-
wikłania, które doprowadzają do stanu, z którego się już 
nie wychodzi" — stwierdziła Iwona Sadowska. Dodała, 
że trzeba zawiadomić prokuraturę.

Kotami Waldemara Koconia zajęli się Krystyna i Da-
niel Olbrychscy, którym ofiarował Maxima. Nie do końca 
wypełnili ostatnią wolę zmarłego przyjaciela. Co prawda, 
znaleźli dobry dom Aidzie (Maxim zamieszkał z nimi w 
Podkowie Leśnej), ale w przypadku Rexusa postąpili 
inaczej, niż chciał piosenkarz.

"Życzeniem Waldemara było, by po jego śmierci prze-
prowadzić eutanazję serwala Rexusa, ale nie byłam w 
stanie tego zrobić. Na kilka tygodni oddałam go do zoo 
i szukałam mu nowego domu. Nasza wspólna znajoma 
zgodziła się go przygarnąć. Miał dobrze, był hołubiony. 
Waldemara przeżył o trzy lata" — ujawniła Krystyna 
Demska-Olbrychska.
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POLACY BOJĄ SIĘ O SWOJE ZDROWIE. 
NAJWIĘKSZE OBAWY? TO NIE WIRUSY 
Polacy boją się chorób, ale niektóre z nich budzą zde-

cydowanie większe obawy niż inne. Powstał raport, który 
przynosi ciekawe dane na temat naszych niepokojów 
związanych ze zdrowiem. Konkluzja jest jednak niepo-
kojąca: zbyt rzadko podejmujemy działania, by zapobiec 
zachorowaniu. To nie infekcje wirusowe są na szczycie 
listy chorób budzących największą grozę.

Polacy najbardziej obawiają się choroby nowotworo-
wej, a najmniej zakażeń, takich jak grypa, COVID-19 
czy AIDS – wynika z raportu „Polki i Polacy a choroby i 
zdrowie”. Raport powstał we współpracy Ośrodka Badań 
Socjomedycznych oraz Instytutu Praw Pacjenta i Edukacji 
Zdrowotnej na podstawie ankiety przeprowadzonej w 
czerwcu 2023 r. na reprezentatywnej próbie 805 osób 
dorosłych. W badaniu zapytano o obawy dotyczące chorób 
oraz tego, jakie postawy zdrowotne wykazują nasi rodacy.

Polskie strachy związane z chorobami
Sondaż wykazał, że w związku z chorobą nasi rodacy naj-

bardziej obawiają się niepełnosprawności, utraty dochodów 
oraz uzależnienia od innych. Boimy się także przedwczesnej 
śmierci oraz samotności. Zbyt rzadko jednak podejmują 
działania, by temu zapobiec. „Pomimo stosunkowo dużych 
obaw przed chorobami Polki i Polacy mają trudności w 
przekładaniu strachu na konkretne, prozdrowotne decyzje 
i zachowania” – twierdzą autorzy opracowania.

Jakich chorób boją się Polacy? Zgodnie z raportem 
największe obawy budzą:

choroba nowotworowa – obawia się jej prawie dwie trze-
cie naszych rodaków (62 proc.), wywołuje ona największe 
niepokoje bez względu na wiek, miejsce zamieszkania 
czy płeć

udaru mózgu – boi się go 51 proc. badanych
choroba Alzheimera – budzi obawy aż 47 proc. Polaków
choroby rzadkie – obawia się ich 45 proc. ankietowa-

nych, a świadomość tych chorób jest coraz większa
choroba wieńcową – budzi obawy u 37 proc. Polaków
depresja – boi się jej 36 proc. respondentów
cukrzyca – 35 proc. naszych rodaków uważa ją za 

groźną.
Najmniejszy lęk wywołują takie schorzenia, jak:
marskość wątroby (30 proc.)
otyłość (25 proc.)
HIV/AIDS (24 proc.)
grypa (20 proc.)
COVID-19 (20 proc.).
Obawy związane z konsekwencją zachorowania
Raport „Polki i Polacy a choroby i zdrowie” przynosi 

też ciekawe dane dotyczące konsekwencji związanych 
z chorobą.

Niepełnosprawności spowodowanej zachorowaniem 
obawia trzy czwarte badanych (72 proc.).

Na drugim miejscu znalazła się troska o finanse zwią-
zane z leczeniem (71 proc.).

Na trzecim miejscu – uzależnienie od innych (67 proc.).
W związku z chorobą obawiamy się też utraty dochodów 

(61 proc.) oraz tego, że nie będziemy w stanie zaopie-
kować się bliskimi (57 proc.). Do lęku przed śmiercią 
przyznało się 56 proc. Polek i Polaków, a spowodowanej 
chorobą samotności – 50 proc.

Brak profilaktyki – konieczna edukacja zdrowotna 
Wielu badanych przyznało, że nie podejmuje działań 
prewencyjnych, by zmniejszyć ryzyko poważnej choroby i 
śmierci. Trzy czwarte ankietowanych (75 proc.) stwierdziło 
jednak, że w ciągu ostatniego roku wykonało podstawowe 
badania krwi. Za to zaledwie co druga osoba (52 proc.) 
poddała się jakimkolwiek badaniom profilaktycznym.

„Wskazuje to na potrzebę edukacji zdrowotnej i promocji 
badań mających na celu wczesne wykrywanie potencjal-
nych zagrożeń zdrowotnych, których Polki i Polacy się 
obawiają” – zaznaczają autorzy raportu. 

KOD KRESKOWY A POCHODZENIE 
PRODUKTU. CZY 590 TO POLSKA?  

Liczby przy kodach kreskowych co jakiś czas wzbu-
dzają emocje – ludzie wymieniają się informacjami, jakich 
produktów nie kupować, bo pochodzą spoza Polski. Albo 
wprost przeciwnie. Czy początek ciągu cyfr przy kodzie 
kreskowym rzeczywiście oznacza kraj wytworzenia pro-
duktu? Oto prawda o kodzie kreskowym.

Kodzie kreskowy obecny na etykiecie produktu, który 
skanowany jest przy kasie, zawiera mnóstwo informacji. 
Jego początek to rzeczywiście liczba mówiąca o kraju, ale 
są tam również zawarte informacje o producencie oraz sam 
kod produktu. Odczytanie tych informacji nie jest jednak tak 
proste, jak mogłoby się wydawać. Jak wyjaśnia Inspekcja 
Jakości Handlowej Artykułów Rolno-Spożywczych kod 
kreskowy nie zawiera informacji o pochodzeniu produktu 
z konkretnego kraju. Jak zatem go czytać?

Jaka informacja jest na początku kodu kreskowego?
Systemem znakowania produktów kodami kreskowymi 

zajmuje się międzynarodowa organizacja non-profit o 
nazwie GS1. Każdy, kto chce używać kodów kreskowych 
na produktach, musi się zarejestrować w oddziale GS1 
wyznaczonym dla danego kraju.

Co należy wiedzieć o kodzie kreskowym? Przede 
wszystkim to, że kod kreskowy na produkcie nie zawiera 
informacji o jego pochodzeniu. Prefiks, czyli dwie bądź 
trzy pierwsze cyfry umożliwiają jedynie identyfikację kraju 
lub regionu gospodarczego, do którego należy producent 
danego produktu. A to nie to samo, co informacja o tym, 
gdzie dany produkt został wyprodukowany.

Kod kreskowy: czy liczba 590 to Polska?
Rzeczywiście, prefiks 590 oznacza Polskę. Nie jest to 

jednak równoznaczne z tym, że krajem produkcji danego 
produktu była Polska ani tego, że produkt został wytwo-
rzony w Polsce. Jest to jedynie informacja, że firma, 
pod której marką produkt ten jest sprzedawany, to firma 
zarejestrowana w polskim oddziale GS1.

Produkt oznaczony kodem kreskowym 590 może być 
produkowany za granicą lub kupowany w innym państwie, 
przepakowywany i sprzedawany w Polsce pod własną marką 
i nawet wtedy będzie na nim widniał kod oddziału polskiego.

Sprawa może być jeszcze bardziej skomplikowana – 
ostrzega IJHARS. Zdarzają się przypadki, gdy produkt ma 
kod zaczynający się od cyfr innych niż 590, choć został 
wyprodukowany w Polsce. Dzieje się tak wtedy, gdy firma, 
pod której marką jest on sprzedawany, zarejestrowała się 
w zagranicznym oddziale GS1.

Prefiks 590 nie jest więc specyficzny dla produktów 
polskich. Wskazuje on, że firma, która dystrybuuje dany 
produkt, zarejestrowała się w oddziale GS1 Polska.

Prefiks w kodzie kreskowym [LISTA KODÓW]
Oto prefiksy w kodach kreskowych świadczące o kon-

kretnych krajach:

Tadżykistan 488
Hong Kong 489
Wielka 
Brytania

500 – 509

Grecja 520 – 521
Liban 528
Cypr 529
Albania 530
Macedonia 531
Malta 535
Irlandia 539
Belgia i Luk-
semburg

540 – 549

Portugalia 560
Islandia 569
Dania 570 – 579
Polska 590
Rumunia 594
Węgry 599
Republika 
Południowej 
Afryki

600 – 601

Ghana 603
Senegal 604
Oman 607
Bahrajn 608
Mauritius 609
Maroko 611
Algieria 613
Nigeria 615
Kenia 616
Kamerun 617
Wybrzeże 
Kości Sło-
niowej

618

Tunezja 619
Tanzania 620
Syria 621
Egipt 622
Libia 624
Jordania 625
Iran 626
Kuwejt 627
Arabia 
Saudyjska

628

Emiraty 
Arabskie

629

Katar 630
Namibia 631
Finlandia 640 – 649
Chiny 690 – 699
Norwegia 700 – 709

Izrael 729
Szwecja 730 – 739
Gwatemala 740
Salwador 741
Honduras 742
Nikaragua 743
Kostaryka 744
Panama 745
Dominikana 746
Meksyk 750
Kanada 754 – 755
Wenezuela 759
Szwajcaria 760 – 769
Kolumbia 770 – 771
Urugwaj 773
Peru 775
Boliwia 777
Argentyna 778 – 779
Chile 780
Paragwaj 784
Ekwador 786
Brazylia 789 – 790
Włochy 800 – 839
Hiszpania 840 – 849
Kuba 850
Słowacja 858
Czechy 859
Serbia 860
Mongolia 865
Korea Pół-
nocna

867

Turcja 868 – 869
Holandia 870 – 879
Korea Połu-
dniowa

880

Mjanma 
(Birma)

883

Kambodża 884
Tajlandia 885
Singapur 888
Indie 890
Wietnam 893
Pakistan 896
Indonezja 899
Austria 900 – 919
Australia 930 – 939
Nowa Ze-
landia

940 – 949

Malezja 955
Makao 958 US 00001 – 

00009 | 
0001 – 0009 
| 001 – 019

US 030 – 039
US 050 – 139
Francja 300 – 379
Bułgaria 380
Słowenia 383
Chorwacja 385
Bośnia i 
Hercego-
wina

387

Czarnogóra 389
Niemcy 400 – 440
Japonia 450 – 459 | 

490-499
Rosja 460 – 469

Kirgistan 470
Tajwan 471
Estonia 474
Łotwa 475
Azerbejdżan 476
Litwa 477
Uzbekistan 478
Sri Lanka 479
Filipiny 480
Białoruś 481
Ukraina 482
Turkmeni-
stan

483

Mołdawia 484
Armenia 485
Gruzja 486
Kazachstan 487

TO NAJCZĘSTSZE CHOROBY 
KASJERÓW. DOMINUJE JEDNA 

PRZYPADŁOŚĆ 
Kasjer to zawód obarczony ryzykiem wielu różnych 

chorób. Ciężka, fizyczna praca przez kilka czy kilkanaście 
godzin dziennie, nie pozostaje bez wpływu na organizm. 
Sieć Dino zdefiniowała zestaw chorób zawodowych, na 
które mogą być narażeni pracownicy sklepów. Szczególnie 
groźna jest jedna przypadłość.

Choroba zawodowa to, według definicji ZUS, choroba: 
która jest wymieniona w wykazie chorób zawodowych 
(wykaz w rozporządzeniu w sprawie chorób zawodowych); 
którą spowodowały szkodliwe czynniki występujące w 
miejscu pracy lub sposób wykonywania pracy. Na liście 
znajdziemy m.in. zespół cieśni nadgarstka. To jedna z 
najczęściej występujących schorzeń związanych z pracą 
w sklepie – podaje serwis dlahandlu.pl. 
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Главное событие недели – соединение Юпитера и Урана в знаке Тельца 21 апреля, которое символизирует начало нового 12-ти летнего 
социального цикла, прорыв в области новейших технологий и новую точку отсчета в реформировании мировой финансовой системы.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Предстоит не самый легкий период – 
лучше всего сделать паузу, отдохнуть, 
провести время наедине или в кругу  
близких. Помните, что тише едешь –  
дальше будешь. Для дел профессио-
нального характера, неделя не очень 
подходит.
   
Предприниматели смогут получить 
инвестиции от иностранных компаний, а 
также избавиться от кредитов. А вот у 
представителей творческих профессий 
карьера пойдет в гору, появятся новые 
предложения и креативные идеи. Удач-
ными будут деловые поездки.

В финансовом отношении этот период 
удачен, деньги будут поступать регу- 
лярно, их станет даже немного больше.  
Можете рассчитывать на повышение 
зарплаты или премию, но это прои- 
зойдет, если вы не будете противо-
стоять тем, кто обладает властью.
  
Вы ощущаете физическую свободу и 
самостоятельность мышления. Вполне 
возможно, что вы вступите в ту или 
иную группу или примете участие в 
делах какой-либо организации, что 
окажется достаточно перспективным 
для вас. 

Вы будете стремиться усилить роль, 
которую играете в жизни своих друзей, 
родителей, любимых или коллег. Воз- 
можен успех в сфере финансов, инвес-
тиций, создания фондов, в делах, связанных 
с Интернет-проектами, компьютерной 
техникой, организацией перелетов.

Обязательно найдите время для отдыха 
и укрепления иммунитета, благо такие 
возможности будут – сейчас не время 
геройствовать во всех смыслах и по всем 
жизненным областям. Хорошее время 
для возобновления давних контактов, в 
том числе, любовных. 

Исключительные по важности, но 
совершенно неожиданные события, 
приносят самые благоприятные послед-
ствия. Возможно, вы столкнетесь с неко- 
торыми трудностями, но, если прило-
жите больше усилий, то сможете 
завершить месяц хорошо.  
  
В рабочих процессах намечается замет-
ный прогресс, однако многое зависит 
от вашего умения контактировать с 
деловыми партнерами. Единственный 
минус – все запланированные меро-
приятия могут идти несколько мед-
леннее, чем предполагалось изначально.  

Возможны командировки. С финан- 
сами особых проблем не ожидается, но 
вашим родственникам потребуется 
материальная поддержка, поэтому воз-
можны незапланированные расходы. 
Конфликты с коллегами и руководством 
гасите нейтральным общением. 

Давние обиды и невысказанные слова 
сильно подрывают доверие, оставляют 
место для страха, что недопустимо в 
любви. Пары, которые давно находятся 
на грани развода, должны принять 
взвешенное решение, особенно если в 
союзе подрастают дети.  

Неделя глубокого внутреннего анализа 
происходящего. Меняются взгляды, прио-
ритеты, идеалы. Избегайте рискованных 
видов спорта, не превышайте скорости 
на дорогах. В остальном же можете быть 
спокойными – ваш организм защищен 
благоприятными аспектами планет.   

Подводных камней на вашем пути очень 
много. С некоторыми вам предстоит 
столкнуться именно во второй половине 
апреля. Но ближайшая неделя подходит 
для урегулирования отношений с 
коллегами и подчиненными, а также с 
начальством.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ГЕЙЗЕР. 4. БОРОВ. 7. ПОГОСТ. 10. НАКАЗАНИЕ. 11. ЗОЛОТО. 12. СКАЛЬП. 13. КОНФЕРАНС. 16. ОСКАР. 
19. ОТРОК. 21. ОКОТ. 23. СТОЛ. 24. КУЛИК. 25. НАЛИВКА. 26. ИЗГИБ. 28. СЫВОРОТКА. 29. ПЕНОПЛАСТ. 31. 
АКТИВ. 32. ОСТАТОК. 34. АГЕНТ. 35. КУСТ. 36. КОРД. 37. БУРСА. 39. АКТЁР. 42. СТАЦИОНАР. 46. ЛЕКАЛО. 
47. ИМПОРТ. 48. КАБРИОЛЕТ. 49. СИГНАЛ. 50. АДЕПТ. 51. РУНДУК.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ГНЕЗДО. 2. ЗИГОТА. 3. РЫНОК. 4. БАКЕН. 5. РАЗВЕДЧИК. 6. ВАННА. 7. ПРЕСС. 8. ГИГАНТ. 9. ТРОПИК. 
14. ОЗОН. 15. НОТА. 17. КИЛЬВАТЕР. 18. РОКИРОВКА. 19. ОЛИМПИАДА. 20. РЕГЛАМЕНТ. 22. ТАНКИСТ. 23. 
СКРЕБОК. 24. КАССА. 27. БАТУТ. 30. ФАКСИМИЛЕ. 32. ОСОТ. 33. КОРА. 37. БАЛАНС. 38. СКАКУН. 40. КАП-
КАН. 41. РАТНИК. 42. СОКОЛ. 43. АМБРА. 44. НАЛЁТ. 45. РИТОР.

По горизонтали: 3. Механизм для подъёма тяжестей на небольшую высоту. 9. Краткий вывод из 
сказанного, написанного. 10. Внесение денег за пользование чем-нибудь. 11. Металлический сосуд 
для кипячения воды. 13. Гребень на грудной кости у летающих птиц. 14. Хищная пресноводная рыба. 
15. То, что требует к себе первоочередного внимания. 17. Слоёный пирог с пастой из дичи, печёнки, 
рыбы. 19. Опись, письменный перечень. 22. Звук свистка или сирены. 24. Музыкальный или сигналь-
ный инструмент. 25. Сочетание звуков и созвучий, отражённых в звукоряде. 26. Достаток, довольство. 
27. Судья в боксе, теннисе. 28. Оживлённое обсуждение, вызванное повышенным интересом к чему–
нибудь. 30. Южное вечнозелёное хвойное дерево или кустарник. 31. Разбойник, грабитель. 32. Путе-
шествие, совершаемое с целью отдыха. 35. Старинная пушка или тяжёлое ружьё. 37. Исключительное 
право пользования чем-либо. 38. Видимая часть Луны. 40. У верующих: воздержание на определён-
ный срок от скоромной пищи и другие ограничения. 41. Минеральное вещество, окись кальция. 44. 
Комплекс зданий для обслуживания пассажиров на автобусных станциях. 45. Ягодное кустарниковое 
растение. 46. Первая часть сонатного цикла.

По вертикали: 1. Большой топор с лезвием полулунной формы. 2. Месяц года. 3. Фрукты, подава-
емые в конце обеда. 4. Комедийный жанр в античном народном театре. 5. Сильный гул. 6. Напольный 
светильник на высокой подставке. 7. Вьющееся декоративное растение. 8. Установленный порядок и 
правила поведения. 12. Забор, решётка. 15. Мрачное мироощущение. 16. Склонность, стремление к 
чему-либо. 17. Устройство для уменьшения пробега при посадке самолёта. 18. Прибор для измерения 
параметров резьбы или зубчатых колес. 20. Азотнокислая соль калия, натрия, аммония. 21. Весё-
лое чувство, ощущение большого душевного удовлетворения. 22. Острое вирусное заболевание. 23. 
Страдания, испытания. 29. В игорных домах: распорядитель игры. 33. Одновременное воспроизведе-
ние одного тона несколькими голосами или инструментами. 34. Яма, вырываемая для зарытия тела 
умершего. 35. Бумага с текстом, посылаемая кому–нибудь для сообщения, уведомления, общения 
на расстоянии. 36. Выделанная кожа крупного рогатого животного. 39. Центральный пункт по снабже-
нию, обслуживанию. 40. Край шляпы, отходящий в сторону или вниз от тульи. 42. В экономике: общий 
объём продукции в стоимостном выражении, произведённой за определённый период. 43. Северная 
промысловая рыба.

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ
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По горизонтали: 1. Большая гребная и парусная лодка. 5. Грамматическая категория име-
ни. 8. Приспособление для чистки чего-либо. 10. Глубоководная часть водоёма, моря, океана. 
11. Возможность опасности, неудачи. 13. Словесное состязание. 14. Годовой доход по ценным 
бумагам. 15. Профессиональная борьба. 16. Главный город страны. 19. Учение о различных 
длительностях музыкальных тонов. 22. Выполняемая всем коллективом спешная работа. 23. 
Вариант разговорной речи, не совпадающий с нормой литературного языка. 26. Старинное 
ручное метательное оружие в форме лука. 28. Цветочная грядка, клумба. 32. Рыбьи яйца. 34. 
Пресноводная рыба. 35. Перерыв в работе в середине дня. 36. Шум, вызываемый ритмически-
ми сокращениями сердца. 37. Граница, предел проявления чего–нибудь. 38. Способ военных 
действий. 39. Процесс размельчения зёрен для получения муки. 40. Тонкий слой чего–нибудь 
на поверхности.

По вертикали: 2. Отгороженный от улицы участок земли с надворными постройками 
при отдельном доме. 3. Небольшое пресмыкающееся с удлинённым, покрытым мелкой 
роговой чешуёй, телом. 4. В сражении, кулачном бою: тесный, сомкнутый ряд людей. 5. 
Похожее на воск светлое плавкое вещество. 6. Предмет в виде плоского круга. 7. Острая 
приправа к пище. 9. Короткая и пышная юбочка балерины. 10. Настольная игра. 12. Вы-
сокая сужающаяся кверху форменная фуражка. 17. Продукт труда, имеющий стоимость 
и распределяющийся путём купли-продажи. 18. Вьющееся или лазящее цепкое растение. 
20. Спортивный снаряд. 21. Церковное песнопение. 24. Судно, прокладывающее путь дру-
гим судам в замерзающих бассейнах. 25. Чертёжный прибор. 26. Объявление о лекции. 
27. Хищное животное семейства кошачьих. 29. Русский срубный жилой дом. 30. Проверка 
финансово-хозяйственной деятельности организации. 31. Пояс из широкого длинного куска 
материи. 33. Наименьшая возможная частица любого из простейших химических веществ. 
35. Русский трёхмачтовый парусный корабль, первенец военного кораблестроения в Рос-
сии.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ МЕР ЛЕБЕДИНА, ДЕСАНТНИК 
ОЛЕКСАНДР БАКЛИКОВ

На війні з російськими окупантами загинув міський голова Лебедина 
Сумської області Олександр Бакликов. Очільник Лебедина приєднався до 
Збройних сил України восени 2022 року, служив у 47-й бригаді ЗСУ. Загинув 
військовий під час виконання бойового завдання.

Україна втратила Героя і Патріота. Не можу досі повірити, на фронті 
загинув колега, друг Олександр Бакликов, міський голова міста Лебедин 
Сумської області, – написав мер міста Тростянця Сумської області Юрій Бова 
у фейсбуці.

Олександр Бакликов народився у Лебедині на Сумщині. З 2015 по 2022 рік 
обіймав посаду Лебединського міського голови. У вересні 2022 року добровільно 
вступив до лав Збройних Сил України, а ввечері 15-го квітня 2024 року громаду 
сколихнула сумна звістка про його трагічну загибель.

22-го липня 2022 року у межах візиту до міста Котермака, між Дрогобичем 
та Лебедином було підписано меморандум про співпрацю.

Міський голова Дрогобича Тарас Кучма, виконавчий комітет Дрогобицької 
міської ради, секретар ради Орест Каракевич висловлюють щирі співчуття 
сім’ї, родичам, близьким та друзям.

Нехай добрий, світлий спомин про Олександра Миколайовича назавжди 
залишиться у серцях рідних, колег, усіх, хто його знав, любив та шанував. Хай 
душа його знайде вічний спокій, а Господь прийме, де праведні спочивають!

Сумуємо разом з вами, підтримуємо в годину скорботи. 
Вічна слава та пам’ять Герою!

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
6. ОБЕЗЗАРАЖИВАНИЕ. 9. ФАНТАСТ. 12. ИСТОМА. 13. АРМАДА. 17. ПЕРЕВОРОТ. 19. РОЗА. 
20. СТАН. 21. ПАЛЕЦ. 22. ОБИДА. 23. УЗДА. 24. ДАТА. 25. ДУКАТ. 26. ОРДЕН. 27. ВОИН. 30. ИТОГ. 
31. ФИЛОЛОГИЯ. 34. СТИЛЕТ. 35. РЕЗЮМЕ. 36. КЛАВИША. 40. ГАЗОПЕРЕРАБОТКА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ТЕСЬМА. 2. ДАЧА. 3. КАРТ. 4. ПИРС. 5. ИНТЕРН. 7. ВОСПРОИЗВОДСТВО. 8. РАДИОАСТРО-
НОМИЯ. 10. НАВЕС. 11. АРГОН. 14. ФЕДЕРАЦИЯ. 15. БОМБАРДИР. 16. ЗАПАДНЯ. 18. ВСАД-
НИК. 28. КОНКА. 29. ЗОМБИ. 32. ЖЕЛЕЗО. 33. ПЕЧАТЬ. 37. ЛЖЕЦ. 38. ВЕЕР. 39. ШТАТ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

Residential  Residential  
& Commercial& Commercial

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних 

систем

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  
ЗА ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  
вы станете частью  
нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  

Feasterville, PA 19053 • vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!



1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji


